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قاچاق سازمان یافته 6 میلیارد دلار میوه
آرمان

این روزنامه حامی دولت درباره قاچاق میوه گزارش داده است: در روز هاي 
گذشته مانند تمام سال هاي اخیر حجم بالایي از میوه هاي قاچاق وارد كشور 
شد كه مورد بحث و مناقشه بسیاري از صاحبنظران قرار گرفت. محصولاتي 
كه روز هاي پایاني امســال به صورت قاچاق وارد شد، میوه هاي تابستانه بوده 
و شــبانه وارد كشور شدند. نكته با اهمیت تر این است كه این محصولات از 
مبادي رسمي و با تجهیزات مجهز سردخانه اي وارد كشور شدند. این میوه ها 
میوه هاي تابستانه بوده و از كشور هاي دور دست قاچاق شده اند. مسئله این 
است كه حتما این حجم از قاچاقي كه هر ساله صورت مي گیرد داراي عقبه 
محكمي بوده كه محصولات حساس و آسیب پذیري همچون میوه هاي تابستانه 
از طریق سالم ترین و مجهز ترین شكل ممكن در بازار مركزي پایتخت عرضه 
مي شوند. همه این موضوعات نشان مي دهد كه در مواردي قاچاق در كشورمان 
سازمان یافته است. متاسفانه سازمان هاي مربوط به قاچاق این محصولات را 
امحا نمي كنند و از طرق مختلف وارد بازار میوه مي كنند كه این مسئله براي 
ســامت شهروندان مضر است. پدرام سلطاني، نائب رئیس اتاق بازرگاني در 
گفت وگو با »آرمان« مي گوید: »مجموعه هاي سازمان یافته اي در این اقدامات 
دست دارند كه شاید بتوان آنها را مافیا نامید.«...حتما گروه هاي سازمان یافته به 
صورت مافیایي در قاچاق میوه دست دارند، وگرنه نمي شود شش میلیارد دلار 
قاچاق به كشوري وارد شود و همه آنها به صورت كوله بري و ته لنجي انجام 
گیرد. بنابراین مجموعه هاي سازمان یافته اي در این اقدامات دست دارند كه 
شاید بتوان آنها را مافیا نامید. شكي نیست مافیایي سازمان یافته در این حجم 
از قاچاق وجود دارد، اما اطاعات جامعي در دست نیست كه آن را در اختیار 
مسئولان قرار دهیم تا با این پدیده شوم برخورد جدي شود. قاچاق عما تولید 
و صادرات و همینطور واردات قانوني را هدف گرفته و تیشه به ریشه همه این 
بخش ها مي زند. این مسئله به واردات قانوني كشور كه محدودیت هاي زیادي 
دارد، لطمه هاي فراواني وارد مي كند. این موضوع، شــوق و انگیزه وارد كننده 
قانوني را هم ســلب مي كند. وقتي وارد كننــده با حجم قاچاقي كه با هزینه 
یك سوم هزینه هاي او به سهولت و از مبادي قانوني انجام مي گیرد، رو به رو 

مي شود، انگیزه و اشتیاق خود را براي واردات از دست مي دهد.
پنهان کردن واقعیت رکود

اعتماد
این روزنامه اصاح طلب در واكنش به سخنان وزیر اقتصاد نوشت: وزیر 
اقتصاد در جمع خبرنگاران حاضر شد تا دوباره بر دستاوردهاي سال گذشته 
دولت در خصوص رشد اقتصادي و برنامه هاي موفق دولت در خصوص كنترل 
قیمت ها تاكید كند. خبرها معطوف بود به آنچه در زمینه ســرمایه گذاري و 
رشــد تولید در ســال 93 اتفاق افتاد و برنامه هایي كه براي رونق اقتصاد در 
سال آینده مد نظر است.در این نشست هم مانند نشست هاي دیگر سال 94 
و عملكردش باز غایب بودند. آقاي وزیر تمام تاشش را كرد تا عمق ركود در 
ســال جاري را در لابه لاي اتفاقات خوش تر مانند كمتر شدن شتاب افزایش 
قیمت ها پنهان كند ولي وقتي از او درباره رشــد اقتصادي دو فصل نخســت 
ســال جاري پرسیده شد او به نرخ اعامي مركز آمار متوسل شد؛ نرخي كه 
اگرچه یك درصد مثبت اعام شده است ولي هیچ تحلیلگر اقتصادي صحت 
این نرخ را تایید نكرده است. با این حال علي طیب نیا كه باز هم بنا نداشت 
از عملكرد اقتصاد در نیمه نخست امسال رونمایي كند نهایتا همان نرخ مركز 
آمار را براي پاســخ به پرسش كننده برگزید.امسال برعكس سال گذشته كه 
بانك مركزي عملكرد بخش اقتصاد را به صورت فصلي اعام مي كرد خبري 
از شاخص هاي اصلي اقتصاد نیست. اگرچه بانك مركزي مدعي است آمارها 
را تهیه كرده و انتشار نماگرها نیز این موضوع را گواهي مي دهد اما اعام نرخ 
رشد در بخش هاي اصلي اقتصاد به لیست آمارهاي محرمانه پیوسته و كماكان 

با جاي خالي به نمایش گذاشته مي شود.
افزایش شکاف طبقاتی در دولت یازدهم

جام جم
جام جم گزارش داد: محاسبات بانك مركزی از بدتر شدن شكاف طبقاتی 
و افزایش نابرابری توزیع درآمد در كشور در سال 1393 خبر می دهد.بر اساس 
آمارهای بانك مركزی، ضریب جینی از رقم 0/383 سال 91 به 0/395 در سال 
92 و 0/399 در سال 93 افزایش یافته كه بیانگر رشد نابرابری توزیع درآمد 
در كشور است...مهم ترین شاخص  اقتصادی ارزیابی عدالت درآمدی در كشور، 
ضریب جینی است و به عبارت دیگر برای سنجش تحقق اهداف سیاست های 
كلی اقتصاد مقاومتی در حوزه بازتوزیع عادلانه درآمد، باید به ضریب جینی 
مراجعه كرد.اندازه این شــاخص بین صفر )معرف جامعه ای با برابری كامل 
توزیع درآمد( و یك )نمایانگر نابرابری توزیع درآمد در جامعه( تغییر می كند.
ضریب جینی، شــاخصی اقتصادی برای محاسبه توزیع ثروت در میان 
مردم است. بالا بودن این ضریب در یك كشور به عنوان شاخصی از بالا بودن 
اختاف طبقاتی و نابرابری درآمدی در این كشــور در نظر گرفته می شود.بر 
اســاس گزارش جدید بانك مركزی از شاخص ضریب جینی، برای سومین 
ســال متوالی، توزیع درآمد در كشــور، ناعادلانه تر شده است...روند تغییرات 
ضریب جینی نشــان می دهد در حالی كه این شــاخص تا سال 1387 روند 
كاهشــی داشته، در ســال 1388 با افزایش مواجه شد. از سال 1389 نیز با 
اجرای قانون هدفمند كردن یارانه ها و بر اثر سیاست های كنترل قیمتی اعمال 
شــده، بهبود نسبی در الگوی توزیع درآمد در جامعه روی داد و این شاخص 
تا حد زیادی كاهش یافت و در ســال 1390 به كمترین میزان خود در سه 

دهه اخیر )0/3750( رسید.
هزینه های میلیاردی نهاد ریاست جمهوری

رسالت
رســالت نوشت: هیئت وزیران در جلســه 1394/10/6 به پیشنهاد نهاد 
ریاســت جمهوري و تایید سازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور و به استناد 
ماده )55( قانون محاســبات عمومي كشــور ـ مصوب 1366ـ تصویب كرد: 
مبلــغ پنجاه میلیارد )50.000.000.000( ریال به صورت هزینه اي از محل 
اعتبارات جزء 1 ردیف )510000( قانون بودجه سال 1394 كل كشور تحت 
عنوان »هزینه هاي پیش بیني نشــده ـ كمك« بابت كمك به نهاد ریاســت 
جمهــوري در اختیار آن نهاد قــرار مي گیرد تا برابر قوانین و مقررات مربوط 
هزینه شــود. مصوبه فوق یكي از چندین مصوبه اي اســت كه دولت از محل 
ردیف متفرقه خودش به خودش كمك مي كند. یعني عاوه بر بودجه مصوب 
ردیف 1010000 به مبلغ 453 میلیارد تومان مندرج در جدول شــماره 7 
قانون بودجه از اعتبارات جدول شــماره 9 قانون بودجه هم به اصطاح عوام 
به نفع خود ناخنك مي زند. آیا این مصوبات مغایر قانون نیســت؟ اگر نیست 
چرا و اگر هســت مغایر كدام قانون است... ذینفعاني هزینه هایي دارند كه در 
بودجه آنها ممكن است بماهو دستگاه اجرایي پیش بیني نشده باشد. ریاست 
جمهوري با داشــتن 453 میلیارد تومان بودجــه از محل ردیف 101000 
جدول شماره 7 چه هزینه پیش بیني نشده اي دارد كه نیازمند دریافت كمك 
از محل ردیف متفرقه جدول شــماره 9 شناخته شده است؟ ختم كام آنكه 
در ســال 94 با یك بررســي كتابخانه اي مي توان رصد كرد كه چند میلیارد 
تومان در مغایرت با مفاد ماده 55 قانون محاســبات اما با تمســك به آن به 
نهاد ریاست جمهوري كه معلوم نیست كدام معاونت آن نهاد اختصاص یافته 
اســت و  معلوم نیســت این چه امور پیش بیني نشده اي است كه در بودجه 
اختصاص یافته در جدول شماره 7 براي نهاد ریاست جمهوري برآورده نشده 
اما با تمســك به اینگونه مصوبات از اعتبارات جدول شــماره 9 به آن افزوده 
مي شــود؟ حصول اطمینان از مصرف این اعتبارات در محل خود آن هم در 
حالي كه دولت تمام توان خود را در برگزاري دو انتخابات پیش رو مصروف 
داشته است، براي پیشگیري از پول هاي كثیف یا حتي تمیز به شرح فوق از 

وظایف قانوني دیوان محاسبات كشور است.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

987500سكه تمام طرح جدید
986000سكه تمام طرح قدیم

498000نیم سكه
268000ربع سكه

185000گرمی
100360هر گرم طای 18 عیار

نوع ارز
3463دلار
3881یورو
5035پوند

954درهم

1197لیر تركیه

و  بورس  کل  شــاخص 
اوراق بهــادار در معاملات 
یکشنبه با ۳۲۵ واحد افت 
و ۲۳۴  هزار  ارتفاع ۷۷  به 

واحدی عقب نشینی کرد.
در جریان داد و ســتدهای 
دیــروز بــورس و اوراق بهادار 
تهران دو میلیارد و 59 میلیون 
ســهم به ارزش 5 هزار و 193 
میلیارد و 40 میلیون ریال در 

121 هزار دفعه معامله شد.
عاوه بر این تالار شیشه ای 
دیروز قرمزپوش بود و شاخص 
بــازار شــاخص قیمت)وزنی- 

ارزشی( 125 واحد، شاخص كل 
)هم وزن( 130 واحد، شاخص 
قیمت )هــم وزن( 106 واحد، 
شاخص آزاد شناور 735 واحد، 
شاخص بازار اول 300 واحد و 
شــاخص بازار دوم 284 واحد 

افت كردند.
معامات بازار فرابورس هم 
با خرید و فروش 397 میلیون و 
30 هزار ورقه بهادار در 29 هزار 
و 564 نوبت به ارزش یك هزار 
و 619 میلیارد و 450 میلیون 

ریال به اتمام رسید.
شاخص فرابورس )آیفكس( 

نیز با وجود افت هفت واحدی 
در ابتدای روز دوباره بالا رفت 

و با افزایش نامحسوس نسبت 
به روز یكشنبه در رقم 818/66 

واحد بسته شد.
در بــازار اول 71 میلیــون 

و 100 هــزار ورقه بهــادار به 
و 370  میلیــارد  ارزش 149 
میلیون ریال داد و ســتد شد، 
همچنین در بازار دوم نیز 192 
میلیــون و 950 هــزار اوراق 
بهادار بــه ارزش 536 میلیارد 
و 230 میلیــون ریال خرید و 

فروش شد.
دیــروز همچنیــن همــه 
تســهیات  اوراق  نمادهــای 
مسكن كاهش قیمت را تجربه 
كردنــد و هر برگه از این اوراق 
در محدوده 850 تا 900 هزار 

ریال معامله شد.

عقب نشینی ۳۲۵ واحدی شاخص کل بورس

رئیس کمیسیون صنایع اتاق 
بازرگانی ایــران گفت: علی رغم 
سوئیفت،  شدن  آزاد  خبر  اعلام 
هنوز خبری از برقراری سوئیفت 

نیست.
ابوالفضل روغنــی گلپایگانی در 
گفت وگو با فارس، افزود: تغییر اساسی 
برای خروج از ركود و بهبود وضعیت 
واحدهای تولیدی برای 6 ماه اول سال 
آینده احساس نمی كنیم و نمی توان 
اتفــاق خارق العــاده ای را پیش بینی 
كرد و در نهایت شــاهد رشد یكی دو 

درصدی اقتصاد خواهیم بود.
وی در پاســخ به اینكه طی یكی 
دو ماه اخیر با لغو بسیاری از تحریم ها 
به ویژه اتصال بانك ها به سوئیفت چه 
تأثیری در واحدهای اقتصادی ایجاد 
شــده، تصریح كرد: اگرچه تحریم ها 
لغو شده، اما برای راهكارهای عملیاتی 
زمان لازم اســت و باید پرسید در دو 
ماه اخیر آیا سوئیفت برقرار شده، چرا 
كــه در عمل ارتبــاط بانك های ما با 

بانك های دنیا وصل نشده است و به 
ویژه آلمانی ها و شركت های بزرگ دنیا 
از اینكــه بخواهند با ایران كار كنند، 
هنوز می ترسند و در عمل برجام روی 
كاغذ امضا شده و اتفاق مثبتی نیفتاده 
است، اما امیدواریم مسائل حل شود.

اقتصادی  این فعــال  به گفتــه 
فشارهای مختلف از جمله فشارهای 
مالیاتی نكته دیگری است كه بخش 
صنعت و تولیدكنندگان با آن دست به 
گریبان اند تا جایی كه دولت برای سال 
آینده 101 هزار میلیارد تومان درآمد 
مالیات در بودجه پیش بینی كرده كه 
فشــار مضاعفی را بــرای كارآفرینان 
كشور با توجه به ركود موجود در بازار 

در پی دارد.
وی به این نكته هم اشاره كرد كه 
تولیدكنندگان مأمور وصول مطالبات 
دولت شده اند، چرا كه به محض فروش 
كالا باید مالیات بر ارزش افزوده آن را 
به حساب دولت واریز كنند و از طرف 
دیگــر باید از خریدار به دنبال وصول 

طلب خود باشند.
روغنی گلپایگانــی با بیان اینكه 
حتی امروز برخی شركت های بزرگ 
تولیــدی نیز بــا مشــكات زیادی 
مواجهند خاطرنشان كرد: مدیر عامل 
یكی از شركت های بزرگ تولید كننده 
فولاد در جلســه ای به من گفت؛ »ما 
نمی توانیم حقــوق كاركنان خود را 
بپردازیم« این در حالی است كه این 
شركت ســالانه 5 تا 6 هزار میلیارد 
تومان فروش دارد، اگر این شركت این 
حرف را بزند وای به حال شركت های 

كوچك و كم توان تر.
وی همچنین به نرخ بالای سود 
تسهیات بانكی هم اشاره كرد و گفت: 
تا پیش از این می گفتند نرخ ســود 
تســهیات 21 درصد است، اما شما 
سؤال كنید چند واحد صنعتی موفق 
به دریافت وام با این نرخ سود شده اند. 
حالا هم كه اعام كرده اند نرخ سود به 
18 درصد برسد، فقط 4-3 ماه طول 
می كشد تا آیین نامه هایش نوشته شود 

و بعد هم بانك ها آنقدر زرنگ و زیرک 
هســتند كه راهكاری بــرای گرفتن 

بهره های آنچنانی پیدا كنند.
اخراج کارگران سال 9۵ 

تشدید می شود
رئیــس انجمن نســاجی با بیان 
اینكــه تعدیل نیروی كار در صنعت، 
ابتدای ســال 95 شــدت بیشتری 
خواهد یافت گفت: هیچ گشایشی در 
زمینه ال سی و سوئیفت اتفاق نیفتاده 
و در چنین شرایطی بخشنامه جدید 
مالیاتی به صنایع اباغ شده كه اجرای 
آن تعدیل نیروی كارخانه ها را افزایش 

می دهد.
محمد مروج در گفت وگو با فارس 
درباره بحث های مطرح شده مبنی بر 
گشایش های صورت گرفته در زمینه 
ال سی و سوئیفت و تأثیر آن بر بخش 
صنعت، اظهار داشت: تاكنون گشایشی 
در این زمینه اتفاق نیفتاده و گشایش 
اعتباری صورت نگرفته است. در واقع 
بانك  هــای كارگزار هنوز مشــخص 

نشده اند.
وی توضیــح داد:  بانك هایی كه 
تولیدكنندگان بــا آنها كار می كنند، 
باید بانك های كارگزار خود را مشخص 
كنند و این در حالی است كه به دلیل 
جرایمی كه در شــرایط تحریم برای 
بانك های اروپایی وضع شده بود، در 
حال حاضر بانك های خارجی جرأت 
همكاری با طرف های ایرانی را ندارند.

وی با بیان اینكه شــرایط تولید 
را برای ســال آینده بدتر از امســال 
امســال  گفت:  می كنیم،  پیش بینی 
تولیدكنندگان، شب عید و سال جدید 
را حس نمی كنند و در حال حاضر با 
كاهش تولید در صنایع روبه رو هستیم.

مروج با بیان اینكه در حال حاضر 
حــدود 30 درصد ظرفیت واحدهای 
تولیدی در صنعت نساجی فعال است، 
افزود: امسال تعدادی از كارخانه های 
این صنعت تعطیل شــده اند كه البته 
این كارخانه ها به طور رسمی تعطیلی 
خود را اعام نمی كننــد، افزود: این 

كار باعث می شود تا بدهكاران به این 
واحدها، بدهی خود را به آنها نپردازند.

وی در ادامه با اشاره به اینكه سال 
آینده با اجرایی شدن اصاحیه قانون 
مالیات ها، تعدیل نیروی بیشتری در 
كارخانه هــا خواهیم داشــت، گفت: 
این قانون یك طرفه و بدون مشورت 
گرفتن با افراد مرتبط تهیه شــده و 
تردیدی نداریــم كه دولت مجبور به 

تغییر این قانون خواهد شد.
وی از اباغ بخشــنامه دولت در 
مورد اجرایی شــدن اصاحیه قانون 
مالیات ها به صنایع برای اجرا از ابتدای 
ســال 95 خبر داد و گفت: طبق این 
قانون، ممیز مالیاتی می تواند دستور 
زندانی شــدن مؤدی مالیاتی را صادر 
كند در حالی كــه برای صدور حكم 
زندان باید دادگاه تشكیل شود نه اینكه 
با تصمیم یك ممیز، این اتفاق بیفتد.

وی تأكید كرد: در صورت اجرای 
تولیدی  كارخانه هــای  قانــون،  این 

تعطیل خواهند شد.

گفت:  اقتصــاددان  یــک 
مانند  مردم  اساسی  دغدغه های 
رکود و بیکاری برای اصلاح طلبان و 
طیف نزدیک به دولت در انتخابات 

مجلس دهم اهمیت ندارد.
مركز  رئیــس  زریباف،  مهــدی 
مطالعات مبانــی و مدل های اقتصاد 
بومی در گفت وگو با نسیم درباره نوع 
نگاه اصاح طلبان به مشــكات مردم 
اظهار كرد: به نظر می رسد اصاح طلبان 
و طیف نزدیك به دولت در انتخابات 
دهم مجلس شــورای اسامی مانند 
انتخابات مجلس ششم به دنبال توسعه 

سیاسی هستند و دغدغه های اساسی 
مردم مانند ركود و بیكاری برایشــان 
مهم نیســت. متاسفانه در لیست 30 
نفره اصاح طلبان حتی یك اقتصاددان 
هم دیده نمی شود در حالی كه اقتصاد 
و معیشت مردم در شرایط فعلی اولویت 
مهم كشور است.این اقتصاددان تصریح 
كرد: اصاح طلبان اهداف سیاسی دارند 
و همانطور كــه با كلید آقای روحانی 
اقتصاد كشور را قفل كردند، می خواهند 
سیاست كشــور را هم قفل كنند. به 
همین دلیل دنبال افرادی هستند كه 
اســتراتژی آنها را دنبال كنند. آنها به 

دنبال بهبود معیشت مردم، حتی در 
شعار و ظاهر هم نیستند چه برسد در 

عمل و واقعیت.
وی توضیــح داد: فقــدان وجود 
انتخاباتی  لیســت  در  اقتصاددانــان 
اصاح طلبان خطرناک اســت و این 
نكته را یادآوری می كند كه در صورت 
انتخاب شــدن این لیســت از سوی 
مردم، مجلس ششم دیگری به وجود 

خواهد آمد.
زریباف با انتقاد از مشــی دولت 
روحانی گفــت: دولت یازدهم هر چه 
را كه می گوید درســت برعكس آن 

عمل می كند. بنابراین وعده های دولت 
حتی ارزش نقد و بررســی هم ندارد. 
اصاح طلبــان به مــردم وعده بهبود 
معیشــت می دهند تا از آن استفاده 
ابزاری كننــد، این دقیقا مانند همان 
كاری است كه آقای روحانی در سال 

92 انجام داد.
وی خاطرنشان كرد: اصاح طلبان 
از ثبات سیاســی در كشــور ناراضی 
هســتند و در لیســت خــود از افراد 
سیاسی استفاده می كنند تا این ثبات را 
به هم بزنند، اگر اقتصاد ما در موقعیت 
ثبات قرار داشــت آنها هــم احتمالا 

برعكس نیاز كشور، اقتصاددانان را برای 
مجلس معرفی می كردند.

این اقتصاددان با انتقاد از سخنان 
اخیر سرلیست اصاح طلبان در تهران 
عنوان كرد: در روزهای اخیر سرلیست 
اصاح طلبــان در تهــران اعام كرده 
كه ما به دنبال مجلســی هستیم كه 
نماینــدگان آن از وزرا ســؤال نكنند  
و اســتیضاح آنهــا را مطــرح نكنند. 
این نشــان دهنده این است كه تفكر 
اصاح طلبان كه ادعــای آزادی دارد 
از همه تفكرات دیكتاتوری تر اســت. 
اصاح طلبان به جای نمایندگان مردم 

به دنبال وكیل الدوله ها هستند.
زریبــاف بــا اشــاره بــه برنامه 
اصاح طلبان در انتخابات مجلس بیان 
كــرد: متاســفانه اصاح طلبان عاوه 
بر جهانی كــردن اقتصاد ما به دنبال 
این هســتند كه در انتخابات مجلس 
ارزش های سیاسی ما را هم وارد فضای 
جهانی شــدن كننــد و آنها را از بین 
ببرند. هضم شدن ارزش های سیاسی 
كشور در فضای غرب نیاز به یك لشكر 
دارد، بنابراین اصاح طلبان هم به دنبال 
وارد كردن افراد سیاســی به مجلس 

هستند، تا اهدافشان محقق شود.

دولت آمریکا با وضع تعرفه ۳00 درصدی برای واردات پسته 
ایران لغو تحریم این کالای ایرانی را بی اثر کرد.

به گزارش فارس، به دنبــال لغو تحریم ها، انتظار می رود عاوه بر 
واردات كالاهــا و محصولاتی از خــارج، ایران نیز به صادرات كالاهای 
تولیدی خود كه در جهان شــناخته شده نظیر فرش، پسته، خاویار و 

غیره بپردازد.
اما كریســتین ســاینس مانیتور طی گزارشی نوشت: علی رغم لغو 
تحریم ها، تعرفه 300 درصدی واردات پسته ایران از سوی دولت آمریكا، 

مانعی برای ورود پسته ایرانی به این كشور است.
به نظر می رســد كه اگر تجارتی بین ایران و آمریكا صورت گیرد، 
بیشــتر یك جانبه و به نفع آمریكا باشد چرا كه اندک كالاهای ایرانی 
كه توان صادراتی دارند با موانعی نظیر این تعرفه مواجه خواهند شد.

به نوشــته كریستین ســاینس مانیتور، با توجه به لغو تحریم های 
آمریكا علیه ایران، مصرف كنندگان در هر دو كشــور ممكن اســت به 
زودی بتوانند از محصولات مهم یكدیگر از آی پد و لوازم آرایش گرفته 

تا فرش و پسته استفاده كنند.
كالیفرنیا چندین دهه بر بازار خشــكبار آمریكا تســلط داشت و 
كشــاورزان این ایالت حتی سرمایه گذاری سنگینی برای مزارع تولید 
پسته كرده اند. هرچه سطح آب های زیرزمینی پایین تر می رود، كشاورزان 
باید چاه های عمیق تری حفر كنند. تا دهه 1980 پسته ایرانی سلطان 
پســته دنیا بود. )این تسلط را هنوز هم دارد اما در كنار رقیب جدید 
آمریكاییش.( به نظر می رسد كه با ورود پسته درشت تر و پرمغزتر ایران 
به بازار آمریكا، برخی از طرفداران پســته آمریكا احتمالا دیگر تمایلی 

برای خرید پسته تولید كالیفرنیا نخواهند داشت.
امــا با این حال این طرفداران پســته ایران بایــد هزینه بپردازند. 
نخســتین ممنوعیت خرید پسته ایران در ســال 1979 اعمال شد؛ 
اكنون كه وضعیــت تحریم های آمریكا تغییر كرده اما وضعیت تعرفه 
اعمال شده از سوی آمریكا بر پسته وارداتی از ایران تغییر نكرده است. 
تعرفه 300 درصدی بر پســته وارداتی از ایران وجود دارد كه معنای 
حفاظت از پسته كاران آمریكا در برابر یارانه هایی است كه دولت ایران 

به كشاورزان خود می پردازد.
براســاس گزارش بلومبرگ، پسته كاران آمریكایی در سال 2014 
بیش از 513 میلیون تن پســته تولید كرده اند كه 3 برابر سال 2004 
اســت و درآمد 1/3 میلیارد دلاری برایشان به ارمغان آورده است. اما 
عدم كارایی حفر چاه های جدید به علت تشدید خشكسالی سبب شد 

در سال 2015 محصولشان به 275 میلیون پوند كاهش یابد.
در حال حاضر، پسته كاران آمریكایی می گویند كه نگرانی چندانی از 
ورود پسته ایران به ویژه به علت وجود چنین تعرفه ای ندارند. باب كلین، 
مدیركمیته اجرایی پسته در فرسنو در این باره گفته است، احتمالا پسته 
ایرانی دارای مقادیر زیادی آفاتوكسین است كه نوعی قارچ آن را ایجاد 
می كند و این مورد سبب كاهش طرفداران پسته این كشور می شود.

 تعرفه 300 درصدی آمریکا
 برای واردات پسته ایران

بارفروشــان تهران بیان داشت: متاسفانه  رئیس اتحادیه 
مســئولین برخورد جدی با واردات غیرقانونی میوه ها انجام 

نمی دهند لذا نباید انتظار داشت که میزان قاچاق کمتر شود.
سید محسن محمودی در گفت وگو با نسیم آناین ادامه داد: میوه  
كالایی نیســت كه بتوان آن را در زیر صندلی و چمدان پنهان كرد و 
وارد كشــور نمود، بدون شك قاچاق این محصولات باید از مسیرهایی 
آسفالته و جاده هایی صاف صورت بگیرد، ما نمی خواهیم كسی را مقصر 
كنیم اما بهتر اســت كه در این رابطه فكری اساســی شود در غیر این 
صورت پیش بینی ما این است كه پس از عید قاچاق میوه بیش از این 

افزایش یابد.
رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: برای خود ما هم سوال است كه این 
میزان میوه های قاچاق از كجا و چگونه وارد كشور می شود، بدون شك 
یا از مرزهای گمركی ورود این محصولات نادیده گرفته می شــود و یا 
پشت بارهایی حمل می شود كه در این صورت نیز باز هم مشخص است 

كنترل و نظارت درستی برای ورود آن بارها نیز وجود ندارد.
وی تصریح كرد: مسئولان چنان چه نمی توانند نظارت درستی داشته 
باشند حداقل بیایند و این محصولات قاچاق را معدوم كنند، كه اگر این 

اتفاق صورت بگیرد قاچاقچی برایش ورود غیرقانونی به صرفه نیست.
وی اضافه كرد: در حال حاضر هلو و شلیل قاچاق با قیمت 30هزار 
تومان به دست مشتری می رسد و این واقعا به ضرر مصرف كننده خواهد 
بود. بــه قاطعیت می توان گفت كه این مبلغ 3 برابر قیمت واقعی این 

محصول است.
محمودی گفت: سیب و پرتقال برای ایام پایانی سال بسیار فراوان 
است، لذا نیازی به هیچ گونه واردات نیست، اما در رابطه با نارنگی كمبود 
داریم و این میوه به میزان كافی در بازار موجود نیست. الان نیز نارنگی 
كمی با قیمت واقعی متفاوت است و از 8 هزار تومان به پایین به فروش 

می رسد. نارنگی پاكستانی نیز كیلویی 4 هزار تومان است.
وی در پایان در رابطه با محصولات داخلی و قیمت آن ها خاطرنشان 
كرد: قیمت پیاز و گوجه فرنگی كاهش یافته و به كیلویی 2 هزار و 1500 

تومان رسیده است.

رئیس اتحادیه بارفروشان میوه و تره بار:

مسئولین برخورد جدی با میوه های قاچاق 
انجام نمی دهند

بانک صادرات ایران تا پایان دی ماه ســال جاری بیش از 
۷هزار میلیارد ریال وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه 

را به زوج های جوان اختصاص داده است.
به گزارش روابط عمومی این بانك، در راستای سیاست های دولت، 
اشاعه فرهنگ قرض الحسنه و انجام رسالت و مسئولیت های اجتماعی 
تا پایان دی ماه بیش از 7 هزار میلیارد ریال وام در سرفصل ازدواج و 
تهیه جهیزیه به حدود 200 هزار نفر از متقاضیان پرداخت شده است. 
همچنین بانك متبوع در ســال گذشته نیز 10 هزار و 741 میلیارد 
ریال تســهیات قرض الحسنه را در سر فصل ازدواج و تهیه جهیزیه 
پرداخت و 263 هزار و 243 نفر را روانه خانه بخت نموده و تا پایان 
دی ماه ســال جاری حدود 1100 میلیارد ریال وام قرض الحسنه را 
در ســرفصل هایی همچون: كمك بــه مددجویان كمیته امداد امام 
خمینی)ره(، اشــتغالزایی، مشاغل خانگی و... پرداخت كرده كه این 
اقدام بانك منجر به گره گشــایی از مشــكات تعداد كثیری از افراد 

نیازمند جامعه گردید.
براساس آمارهای بانك مركزی حدود 22 درصد از كل تسهیات 
پرداختی شــبكه بانكی توسط این بانك به متقاضیان پرداخت شده 

است.

اختصاص 700  میلیارد تومان وام ازدواج
 به 200 هزار زوج جوان

نایب رئیس اتاق ایران و چین 
معتقد است با اجرایی شدن برجام، 
در سال 9۵ بهبود معیشت مردم و 
کاهش بیکاری اتفاق نخواهد افتاد.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با 
فارس با اشاره به پیش بینی وضعیت 
اقتصادی كشور در سال 95 با اجرایی 
شــدن برجام گفت: علی رغم اجرایی 
شدن برجام نمی توان چندان به بهبود 
وضعیت معیشــت مــردم و خروج از 

ركود دل بست.
حریری ادامــه داد: اگر هم نتایج 
پسابرجام روی روال بیفتد، نتیجه آن 
در اواخر سال 95 خود را نشان می دهد 
و پیش بینی می كنیم سال آینده آغاز 

خوبی نداشته باشد.
رئیس ســابق كمیسیون واردات 
اتاق ایران اظهار امیدواری كرد دولت 
برنامه مشــخصی در این زمینه ارائه 
كند، چرا كه اســتناداتی كه تاكنون 
ارائه شده حاكی از آن است كه برنامه 
مشخصی در این زمینه وجود ندارد و 
رشد اقتصادی كه سازمان های جهانی 
برای ایران با رقم 5/6 درصد پیش بینی 
كرده اند بر اساس داده هایی است كه 
دولت برای آنها ارائه كرده و آنها فرصت 

تحقیق در كشور ما را ندارند.
وی افزود: در شــرایطی به پایان 
ســال 94 نزدیك می شــویم كه آمار 
واردات با كاهش 25 درصدی روبه رو 
اســت و طی چند دهه اخیر بر اساس 
بــرآورد گمرک بیــش از 80 درصد 
واردات كالاهــای واســطه ای و مواد 
اولیه بوده كه مســتقیما از گمرک به 
خطوط تولیدی ما مــی رود و این به 
مفهوم آن اســت كه تولید ما با ركود 

مواجه شده است.
به گفته این فعال اقتصادی، حتی 
آمار ثبت سفارش های اخیر حاكی از 
آن اســت كه میلی برای واردات كالا 
تا چند ماه آینــده وجود ندارد یعنی 
تولیدكنندگان در ركود به سر می برند.

نایب رئیس اتاق مشترک ایران و 
چین به رشد منفی اقتصادی كشور به 
ویژه در بخش  صنعت اشــاره و اذعان 
كرد: مبانی اســتدلال ما آن است كه 
اوضاع در بخش صنعت بدتر از چیزی 
است كه می گویند و همین نرخ رشد 
مثبــت اندک نیز كار خدا، باد و باران 
و كشاورزی بوده است و با رشد بالای 
كشاورزی توانسته ایم از مجموعه رشد 

منفی بخش های دیگر بكاهیم.

وی تصریح كرد: در ســال آینده 
چشــم انداز خوبــی بــرای وضعیت 
اقتصادی كشور، تســهیل در فضای 
كســب و كار، كاهش بیكاری و بهبود 
وضعیت معیشــت مــردم نمی بینیم 
مگر اینكه دولت چند كار انجام دهد 
كه نخســتین كار آن كوچك كردن 
بدنه اش است كه ما نشانه ای از آن هم 
نمی بینیم. به گفته حریری، پرداخت 
بدهی های معــوق دولت و تخصیص 
واقعــی بودجه عمرانــی نیز می تواند 
به وضعیت فعلی كمك كند اما برای 
امســال از مجموع ســی و چند هزار 
میلیارد تومان بودجــه عمرانی فقط 
10 هزار میلیارد تومانش را اختصاص 

دادند.
وی در مورد تك نرخی شدن نرخ 
بیكاری در ســال آینده هم گفت: اگر 
در ابتدای ســال آینده با افزایش موج 
شدید بیكاری مواجه نباشیم حداقلش 
آن است كه قرار نیست اتفاق خاصی 
بیفتد مگر اینكه دولت برنامه ای رو كند 
كه تاكنون حرفی از آن نزده باشــد و 
نمی تــوان با این وضعیت روند قیمت 
كه بــا 20 تا 30 دلار حركت می كند 
نمی توان نویــد روزهای طایی را در 

سال های آینده داد.
حریــری تاكید كــرد: در حوزه 
اهمیت دادن بــه بخش خصوصی و 
بهبود وضعیت سیســتم بانكی نیز در 
عمل اتفاقی نیفتــاده و كاهش یكی 
دو درصدی نرخ ســود بانكی چیزی 
را تغییر نمی دهد چرا كه بانك ها هم 
هیچ تســهیات جدیدی نمی دهند و 
فقط تســهیات معوق قبلی را دوباره 
قســط بندی می كنند. رئیس ســابق 
كمیسیون واردات اتاق ایران با اشاره به 
تاثیر سرمایه گذاری خارجی بر وضعیت 
اقتصادی كشور هم گفت: برای رشد 
8 درصد اقتصاد كه پیش بینی شــده 
باید ســالانه 30 تــا 50 میلیارد دلار 
ســرمایه گذار خارجی جذب شود كه 
تاكنون در عمل هیچ ســرمایه گذاری 
اقدام عملی برای ورود به كشور نكرده 

و زمینه اش هم فراهم نیست.
وی به تشــدید ركود در كشــور 
هم اشــاره ای كرد و در پاسخ به اینكه 
بسته خروج از ركود دولت چه تاثیری 
داشــته گفت: بســته خروج از ركود 
فقط برای خودروســازان بود كه انبار 
خودروســازان را یكباره تخلیه كردیم 
اما ركود همچنان در بین خودروسازان 

هم وجود دارد.
به گفته حریری، مشكل اینجاست 
كه ركود بیشــتر از سمت تقاضا است 
نــه عرضه. چرا كه قدرت خرید مردم 
كم شده است و تا زمانی كه معیشت 
مردم بهبود پیدا نكند وضع به همین 

منوال است.
تشدید رکود در صنعت فولاد

در همیــن زمینه عضــو انجمن 
فولاد نیز از تشــدید ركود در صنعت 

فولاد خبر داد.
رضا شهرستانی با بیان اینكه اوضاع 
صنعت بدتر از قبل شــده، به فارس 
گفت: ركود در صنعت فولاد تشــدید 
شده و تقاضا برای خرید كاهش یافته 
است و همان میزان كمی كه در بازار 
فولاد  فروش داشته ایم، كاهش یافته 

و بازار خوابیده است.
شهرســتانی با اشــاره به مشكل 
كاهــش تولیــد و انباشــت كالا در 
كارخانه های فولاد، اظهار داشــت: در 
حال حاضــر بیش از 3/5 میلیون تن 
فولاد در كارخانه ها انباشــت شده كه 
بیش از 20 درصد تولید ســال جاری 

كارخانه ها را شامل می شود.
وی ادامــه داد: در این وضعیت، 

امســال 3 میلیون تن فولاد از چین 
به ایران وارد شد كه یك فاجعه است.

عضو انجمــن فولاد با بیان اینكه 
در حــال حاضــر كارخانه های فولاد، 
اجــرای طرح های توســعه ای خود را 
كنــد كرده اند، تصریح كــرد: در این 
شرایط كاهش نیروی كار نیز در تمام 
كارخانه ها اتفاق افتاده و نیروی جدید 
هم جایگزین بازنشسته ها نشده است.

شهرستانی با اشاره به ادامه روند 
كاهش قیمت فولاد در ســال آینده و 
اعمال تعرفه های سنگین برای واردات 
فولاد چین به كشــورهای اروپایی و 
آمریكایی، گفت: تولیدكنندگان چینی 
فشار بیشــتری به ایران وارد خواهند 
كرد و اگر تعرفه های ســنگینی برای 
واردات فولاد وضع نشود، سال آینده 
صــادرات فولاد چین به ایران افزایش 

خواهد یافت.
وی افزود: در حال حاضر كارخانه ها 
با تاخیر 6 ماهــه در پرداخت حقوق 
كارگران خود روبه رو هستند كه یك 
فاجعه است و در شــرایط بد اقتصاد 
كشور، دولت باید به فكر راهكاری برای 
حل مشكل و جلوگیری از رشد فساد و 

فقر در كشور باشد.

نایب رئیس اتاق ایران و چین:

اجرای برجام معیشت مردم را سال آینده هم بهبود نمی دهد

دولت  وعده های  علیرغــم 
برای افزایش قدرت خرید مردم 
به تولید ملی  و رونق بخشیدن 
با طرح خرید اعتباری کالا، این 

طرح عملا منتفی شد.
مدیركل اعتبارات بانك مركزی 
در خصــوص طــرح كارت اعتباری 
خریــد كالا اظهار داشــت: تاكنون 
بانك ها درخواستی برای تأمین اعتبار 
صدور كارت اعتباری از بانك مركزی 

نداشته اند.
میرمحمد صادقی در یك نشست 
خبری گفــت: بانك مركــزی آمار 
اینكه چه تعداد كاركنان رســمی و 
قراردادی برای ایــن طرح ثبت نام 
كرده انــد ندارد اما حدود 18 هزار و 
900 نفــر از مزدوجین در این طرح 

ثبت نام كرده اند. 
عاوه بر اظهــارات معاون بانك 
مركزی كه از فروكش كردن این طرح 

دولت خبــر می دهد، خبرها حاكی 
است طرح كارت اعتباری خرید كالا 
كه قرار بود رونق را به بازار برگرداند 
با نزدیك شدن به روزهای پایانی سال 

به بن بست خورده است.
طرح دولت برای تحریك تقاضا 
در بازار برخــی كالاهای داخلی در 
اواخر مهر ماه اعام شــد و براساس 
آنچه كه مســئولان اقتصادی كشور 
اعام كردند قرار بود این طرح ها كه 
شامل ســه طرح تسهیات خودرو، 
لوازم خانگی و كالاهای واســطه ای 
می شــد به صورت كوتاه مدت برای 

شش ماه اجرا شود.
دولــت طــرح وام 25 میلیونی 
خرید خودرو را بافاصله و با سرعت 
عجیبی آغاز كرد اما بر خاف وعده 
قبلی آن را در سقف 110 هزار مورد 
متوقف كرد، در ادامه نیز همانطور كه 
از ابتدا وعده داده بود قرار شد پس از 

اجرای طرح خودرو و با فاصله حداكثر 
یك هفته، طرح خرید كالا با كارت 

اعتباری اجرا شود.
با ایــن حال بیــش از 4 ماه از 
وعده اجــرای كارت اعتباری خرید 
كالا می گــذرد و نزدیك شــدن به 
روزهای پایانی سال برای واحدهای 
تولیدی حكایت از آن دارد كه دیگر 
فرصتی برای اجرای طرح كارت خرید 
اعتباری كه قرار بود بازار را به رونق 

برساند نیست.
بن بست در طرح خروج از رکود

در همیــن ارتبــاط حمیدرضا 
نجمــن  ا ســخنگوی  نــوی  غز
تولید كنندگان لوازم خانگی به تسنیم 
گفت: بانك مركزی با گذشت زمان 
فقط وعده امروز و فردا داد ولی عماً 

هیچ اتفاقی در بازار نیفتاد.
وی با بیان اینكــه به اعتقاد ما 
طرح كارت اعتباری خرید كالای با 

دوام ایرانی به بن بست رسیده است، 
افزود:  قرار بود این طرح در 18 آبان 
ماه اجرایی شود اما متأسفانه اراده ای 
برای اجرای قطعی آن وجود نداشت 
وگرنــه اجرای این طرح برای دولت 

كار آسانی بود.
اتحادیه  رئیــس  پــور،  طحان 
فروشــندگان لوازم خانگــی هم با 
اعام اینكه علیرغم تمام صحبت ها 
از سوی بانك مركزی و وزارت صنعت 
هنوز این طرح اجرایی نشده است، 
گفت: در روزهای پایانی سال سیستم 
بانكی قادر به ارائه تسهیات نیست، 
البته در هیچ كدام از فروشــگاه های 
لوازم خانگی اقدامی از ســوی بانك 
مركزی برای بروز رسانی دستگاه های 
پوز برای فروش كالا در قالب كارت 
اعتباری خرید كالا انجام نشده است.
در همیــن رابطه رئیس انجمن 
تولیدكننــدگان لــوازم خانگی در 

گفتگو با ایســنا اعــام كرد: صدور 
كارت  اعتبــاری خرید لوازم خانگی 
رسما منتفی شــده و امكان اجرای 
آن نیست، لذا خریداران منتظر صدور 

این كارت ها برای خرید نباشند.
حبیب الله انصــاری اظهار كرد: 
علی رغــم قولی كه دولــت و بانك 
مركزی داده بود، كارت های اعتباری 
صادر نشد و این موضوع ضربه بزرگی 
به صنعت لوازم خانگی زد چون ضمن 
ركودی كــه در بازار بود این قول ها 
باعث شــد كه خرید مردم به تاخیر 
بیفتد و خرید نكردن مردم به ركود 

بازار لوازم خانگی دامن زد.
وی ادامه داد: بانك مركزی روی 
این موضوع نظری ندارد و فكر می كنم 
كــه طرحــی در این زمینــه وجود 
نداشته باشد؛ مگر اینكه خود بانك ها 
به صورت مشترک با تولیدكنندگان 

لوازم خانگی این كار را اجرا كنند.

دبیــر انجمــن تولید كنندگان 
و صادر كننــدگان لــوازم خانگی با 
اشــاره به ناموفق بودن طرح توزیع 
كارت هــای اعتبــاری تصریح كرد: 
بانك مركزی شرم كرد این طرح را 
كاما لغو كند در عوض 10 میلیون 
پیش نویــس برای ثبت نــام كارت 
اعتباری را به شــش میلیون تومان 

كاهش داد.
انصاری افــزود: این كه یك نفر 
تصمیم بگیرد و دیگری آن را نقض 
كند درســت نیســت و عدم ثبات 
تصمیم گیری ها، موجب بی اعتمادی 
در جامعه شــده و باورهای مردم را 

تخریب می كند.
وی درباره  این كه بانك مركزی 
اعام كرده است 18 هزار زوج برای 
كارت های اعتباری خرید كالا ثبت نام 
كرده اند هم گفت: این موضوع هنوز 

در بازار ملموس نشده است.

بانک مرکزی خبر داد

بیزینس اینسایدر نوشت: ایران به خشکسالی و رکود چندساله توقف طرح کارت خرید اعتباری کالا در بانک ها
سفارش ایرباس ۳80 پایان داد.

به گزارش فارس به نقل از بیزینس اینسایدر، گزارش ها نشان می دهد 
سفارش ایران به ركود دوساله سفارشات هواپیماهای ایرباس 380 پایان داد.

براســاس آمارهای موجود،  آخرین باری كه یك شركت برای خرید 
هواپیماهای ایرباس 380 اقدام كرد شركت هواپیمایی امارات بود كه در 

سال 2013 اقدام به خرید تعدادی از این مدل كرد.
گفتنی است ایرباس اعام كرده فقط 3 فرودگاه ایران ویژگی های لازم 

برای فرود این هواپیماها را دارد.

بیزینس اینسایدر:

ایران به خشکسالی چندساله 
سفارش ایرباس پایان داد

یک اقتصاددان:

معیشت مردم از لیست اصلاح طلبان خط خورده است

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران:

هنوز هم خبری از برقراری سوئیفت نیست


